
13-11-2023  Ο "καλός χριστιανός" δεν μπορεί να γνωρίσει τον Χριστό 

• Δεν είναι δύσκολο για κάποιον χριστιανό να απομακρυνθεί από την ευαγγελική πρόταση 

και να κατασκευάσει με τη φαντασία του το προσωπείο του το "χριστιανικό" του φαίνεσθαι. 

• Η απόκτηση ευαγγελικών χαρισμάτων και αρετών απαιτεί αγωνιστική προσπάθεια 

δύσκολη και σκληρή. 

• Η οίηση, η υπερηφάνεια και η κενοδοξία, όταν εμφανιστούν, καταστρέφεται κάθε καλό 

αποτέλεσμα αγωνιστικής προσπάθειας απόκτησης χαρισμάτων και αρετών. Αλλά και μέσα 

στις ανθρώπινες σχέσεις, κάθε καλό που γίνεται επίσης καταστρέφεται. 

• Κενοδοξία είναι η αγωνία μας να μας αναγνωρίζουν και να μας τιμούν οι άνθρωποι. 

• Πολλά από αυτά που τα ονομάζουμε πνευματικό αγώνα είναι στην πραγματικότητα η 

προσπάθεια που κάνουμε να βελτιώσουμε την εικόνα μας, ώστε να παίρνουμε περισσότερη 

ικανοποίηση από αυτήν. 

• Ο κόσμος που ζούμε ενδιαφέρεται για την εικόνα, για το φαίνεσθαι, όχι για την ουσία. 

• Δεν θέλουμε να δούμε την αλήθεια μας. Συνεχώς θορυβούμε, για να μην ησυχάσουμε και 

δούμε τι συμβαίνει μέσα μας. 

• Ο νους έχει ενέργεια, που είναι η διάνοια, η οποία, για να λειτουργεί καλά και να μην 

ολισθαίνουμε σε πάθη, οφείλει συνεχώς να βρίσκεται σε επαφή με την καρδιά. 

• Τον Θεό, που είναι άκτιστος, μπορούμε να Τον γνωρίσουμε μόνο μέσω των κτιστών 

ενεργειών Του και εφόσον απαλλαγούμε από τα πάθη μας. 

• Ο Θεός δεν ανακαλύπτεται, π.χ. από τον άνθρωπο που για τον λόγο αυτό ζόρισε τον νου 

του, αλλά αποκαλύπτεται στον άνθρωπο που ταπεινώνεται και μετανοεί. 

• Να μην λειτουργούμε με σκοπιμότητες, π.χ. επιδιώκοντας να φανούμε ανώτεροι και 

ισχυρότεροι από τον άλλον. 

• Πολλές φορές οι φαινομενικά καλές πράξεις μας δεν έχουν αποτέλεσμα, γιατί ήταν λάθος 

ο λόγος ή ο τρόπος που τις κάναμε. 

• Αυτός που θέλει να νιώθει και να δείχνει ότι υπερέχει έναντι των άλλων δεν νιώθει στην 

πραγματικότητα καλά με τον εαυτό του. Δεν έχει βρει χαρά και νόημα ζωής. 

• Η εξομολόγηση δεν είναι ένα χόμπι, όπως δυστυχώς την βλέπουν πολλοί χριστιανοί, αλλά 

η μέγιστη δυνατότητα επανεκκίνησης της ζωής μας. 

• Είμαστε σπουδαίοι, όχι γιατί καταφέρνουμε μόνοι μας σπουδαία επιτεύγματα, όπως 

λανθασμένα νομίζουμε, αλλά γιατί είμαστε παιδιά του Θεού και φτιαχτήκαμε για το αιώνιο. 

• Η ορθοδοξία δεν είναι τήρηση κάποιων εντολών για να νιώθουμε εντάξει, αλλά είναι 

ευθύνη προσωπικής σχέσης με τον Θεό και με τον αδελφό μας. 

• Να μην επαναπαυόμαστε σε κάποιες εξωτερικές θρησκευτικού τύπου πράξεις, αλλά να 

διαβάζουμε το Ευαγγέλιο και να ασκούμαστε στις ευαγγελικές αρετές συνειδητοποιημένα. 

• Τον πραγματικό εαυτό μας τον φανερώνουμε όταν θιγόμαστε. 

• Αν θιγόμαστε επειδή κάποιος μας πρόσβαλλε ή μας υποτίμησε, αυτό σημαίνει ότι δεν 



είμαστε γεμάτοι μέσα μας, αλλά ελλιπείς, μειονεκτικοί, καημένοι. 

• Αγαπάω τον Χριστό σημαίνει ότι είμαι τόσο γεμάτος και χαρούμενος με τον Χριστό μέσα 

μου, που δεν με νοιάζει πώς με αξιολογούν οι άλλοι. 

• Το να θεολογούμε και να υπερασπιζόμαστε υποτίθεται την Ορθόδοξη Εκκλησία έχοντας 

μολυσμένες αισθήσεις και εμπαθή διάθεση είναι θράσος ενώπιον του Θεού. 

• Μεγαλύτερη σημασία από αυτό που λέμε έχει η εσωτερική κατάσταση στην οποία 

βρισκόμαστε όταν το λέμε. 

• Ο διάβολος είναι ο καλύτερος θεολόγος, γιατί γνωρίζει όλη τη θεολογία απέξω, αλλά 

ταυτόχρονα είναι και υπερήφανος, δεν ταπεινώνεται ποτέ. 

• Ο άνθρωπος που έχει την πληρότητα του Θεού δεν θέλει αξιώματα, αλλά μόνο την ησυχία 

θέλει, στην οποία ιερουργείται η συνάντηση-σχέση με τον Χριστό. 

• Η σχέση με τον Χριστό θέλει ταπείνωση, ησυχία, λεπτότητα, απαλότητα και αφοσίωση, 

δηλαδή να μην έχουμε θελήματα, έννοιες και άλλους λογισμούς. 

• Η τόσο απαιτητική σχέση με τον Χριστό δεν είναι παραίτηση από τον κόσμο, αλλά είναι 

φως και ελπίδα για τον κόσμο. 

• Να χαμηλώνουμε τον εαυτό μας και να ζητούμε το έλεος του Θεού. Και αν γευτούμε αυτό 

το έλεος, θα αγαπούμε και θα συγχωρούμε τον κάθε άνθρωπο. 

• Ο αληθινά επιτυχημένος άνθρωπος είναι αυτός που είναι ελεύθερος και χαρούμενος. 

• Ο σκοπός της νίκης επί των παθών δεν είναι να βγούμε πρωταθλητές στο "πνευματικό 

πρωτάθλημα", αλλά να έχουμε τις συνθήκες εκείνες που να ελκύουμε τον Θεό κοντά μας. 

• Ό,τι κρίνουμε το παθαίνουμε. "Ό,τι κοροϊδεύουμε το λουζόμαστε". 

• Το να μην κατακρίνουμε είναι ο πιο εύκολος τρόπος να σωθούμε. 

• Είναι πολύ λυπηρό άνθρωποι που απέχουν πολύ από τη ζωή του Χριστού να φανατίζονται 

και να συμπεριφέρονται με απίστευτη σκληρότητα σε συνανθρώπους τους, θέλοντας τάχα να 

υπερασπιστούν την Ορθοδοξία. 

• Το πρώτο σημαντικό που έχουμε να κάνουμε είναι να παραδεχτούμε τα χάλια μας και το 

δεύτερο να στραφούμε στο φως, στην αλήθεια, στον Χριστό. 

• Το πώς διαχειριζόμαστε τα διάφορα δυσάρεστα που μας συμβαίνουν (προσβολές, 

αδικίες, απώλειες, καταστροφές, ασθένειες κ.ά.) φανερώνει την πνευματική μας κατάσταση. 

• Ο κατά φαντασία χριστιανός, αυτός που νοιάζεται μόνο για την καλή, όπως πιστεύει, 

εικόνα του, στην πραγματικότητα διακατέχεται από σύγχυση και ακαταστασία. 

• Να θυμόμαστε ότι ο Χριστός είναι για τους αμαρτωλούς και γι’ αυτό να βλέπουμε άφοβα 

τον πραγματικό εαυτό μας και να παραδεχόμαστε την κατάστασή μας. 

• Από τη στιγμή που αποφασίσουμε να στραφούμε στον Χριστό, η ζωή μας γίνεται πολύ 

απλή και τακτοποιημένη. Λύνονται τα μπερδέματα. 

• Όσο πιο κενοί είμαστε μέσα μας, τόσο περισσότερο θόρυβο θέλουμε να κάνουμε και 

τόσο πιο πολύ μεγαλοποιούμε ασήμαντα πράγματα. 



• Όταν ζούμε το σημαντικό, δηλαδή τον Χριστό, δεν μας εντυπωσιάζουν άλλα πράγματα και 

κυρίως δεν τα μεγαλοποιούμε. 

• Η σύναψη σχέσης με τον Χριστό, με την οποία γευόμαστε το έλεος και τη χαρά Του,  

περιλαμβάνει την προσευχή, τα μυστήρια της Εκκλησίας, τη Θεία Κοινωνία, την ησυχία, τη 

νηστεία, τη μελέτη κ.ά., τα οποία μας τρέφουν πνευματικά και ισχυροποιούν τον πνευματικό 

μας οργανισμό. 

• Είναι μάταιο να πολεμάμε το σκοτάδι για να φύγει, γιατί το σκοτάδι φεύγει μόνο με το 

φως. Γι’ αυτό να μην πολεμάμε το σκοτάδι, αλλά να ζητούμε το φως. 

• Δεν θα θεραπευτούμε αν καταπιέσουμε τα πάθη μας, αλλά αν θα γεμίσουμε την ύπαρξή 

μας με τον Χριστό, με τη ζωή του Χριστού. Γιατί τότε τα πάθη μας δεν θα έχουν καμία δύναμη. 


